
מכון אהבת אמת - המרכז להעמקת ערכי אהבת הזולת
ע"ש ר' צבי יהודה דומוביץ ז"ל - רח' אבן עזרא 2 ירושלים 9242402
paypal: ahavemet@012.net.il :טל: 02-5671812 פקס: 077-7671812 דוא"ל

ליקוט ועריכה: יצחק בן אהרן
כל הזכויות שמורות למכון אהבת אמת
אסור להעתיק, לצלם ולהדפיס בלי רשות בכתב

שבת קודש יג אייר תשע"ט: הדלקת נרות: ירושלים 6:55 תל-אביב: 7:10 חיפה 7:03 מוצאי שבת: ירושלים: 8:12 תל-אביב: 8:14 חיפה: 8:15 ר"ת: 8:52

פרשת בחוקותי

שלום  ששורר  בזמן  אלא  הארץ  ברכת  אין 
בין איש לרעהו!

נלמד מהפסוק: "ונתתי שלום בארץ ושכבתם ואין מחריד" (פרק כג-ו)
תלמוד  כלום,  אין  שלום  אין  אם  משתה  הרי  מאכל  הרי  תאמרו  שמא  רש"י:  וכתב 
לומר אחר כל זאת "ונתתי שלום בארץ", מכאן שהשלום שקול כנגד הכל, וכן הוא אומר 
"עושה שלום ובורא את הכל". והרמב"ן פירש: "ונתתי שלום בארץ" - היינו שלום שיהיה 
ביניכם ולא תלחמו איש באחיו, וכן פירש האור החיים, שפסוק זה מכוון על בני ישראל.
על נוסח התפלה "עושה שלום במרומיו הוא יעשה שלום עלינו" אמרו חז"ל (תנחומא-

ויגש) שהקב"ה מערב למעלה מים באש ועושה שלום ביניהם, כן יעשה שלום עלינו.
והקשה הגאון רבי יהונתן אייבשיץ זצ"ל (בספרו יערות דבש - ח"א דרוש ה) למה 
נקט עושה שלום במרומיו, הלא גם למטה בארץ יש הרכב ד' היסודות של אש 

רוח מים ועפר, כידוע, וא"כ, אף למטה קיים שלום כהאי גוונא?!
אלא ביאר היערות דבש: למען האמת אין הכוונה בעשית שלום לחברו, שיהיו 
באגודה אחת כמו אש ומים השוכנים יחד. כי זה אכן קיים גם למטה. כך נראה 
הלבבות  אך  חוץ  כלפי  אחת  באגודה  ואויב  אוהב  יחד  באים  אצלנו,  השלום 

חלוקות, זה לסתור וזה לבנות, כמו אש לשרוף ומים לכבות.
ואולם למעלה, אינו כן, שם השלום נתפס באופן שהאש מקבלת טבע המים 
והמים טבע האש. שכן טבעה של האש לעלות למעלה ולא לרדת למטה כמים. 
אבל למעלה המצב שונה, האש יורדת מלמעלה למטה ככתוב (דניאל ז-י) "חזיתי 
נהר דינור", שהוא נהר אש "נגיד ונפיק", הרי דהיה יורד מלמעלה ממקום החיות 
למטה מטה, עד שאמרו שמגיע למקום ירכתי שאול לראשן של רשעים, ונמצא 
שהאש תופסת טבע המים לירד מטה. וכן המים העליונים עומדים למעלה ואינם 
יורדים, רק עולים מעלה מעלה כטבע האש. זהו תכלית השלום שמשנה טבעו 

בשביל חברו, ולוקח לעצמו טבע חברו למען היות לאחדים.
החתם סופר מבאר (בדרשותיו) את נוסח התפלה "עושה שלום במרומיו הוא יעשה 
שלום עלינו" ברעיון הבא: רק כאשר השלום מושתת לפי דיני התורה, היינו שמוסכים 
"במרומיו", רק אז ישרור גם שלום "עלינו" - שגם אצלנו תהיה הסכמה ושלום בן 

איש לרעהו.
באחד ממכתביו כתב הגאון רבי יהודה צדקה זצ"ל: "תורתינו הקדושה מזכירה 
את השלום, בתור תשתית לחיי האומה כולה, כמש"כ "ונתתי שלום בארץ... וחרב 
לא תעבור בארצכם" והאמת היא שהשלום חיוני לכל אדם, בין בחיים הפרטיים, 
ובין בחיים הציבוריים, ובין בחיי העם. כמו שכתוב "ה' יברך את עמו בשלום". 

השלום הוא היסוד שבו נבנה העם גם בחייו הפרטיים".
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"הוסכם השלום במרומיו"
של  (רבה  זצ"ל  פרידמן  יעקב  דוד  רבי  הגאון 

קארלבורג) למד עשר שנים אצל בעל החתם סופר, 
וסיפר שהחתם סופר הקפיד מאד שלא יעמידו בארון 
הספרים את ספרי הפני יהושע אצל ספרי ה"תומים" 
אייבשיץ  יהונתן  רבי  הגאון  (שחיבר  ופלתי"  ו"כרתי 
זצ"ל) כי מתיחות שררה בין שני הגאונים הקדושים 

הללו בחייהם.
יום אחד ראה, שהחתם סופר מעמיד את ספריהם 
זה אצל זה. שאלו מה יום מיומים? ענהו החתם סופר 
שגילו לו מן השמים שהגאונים השלימו זה עם זה 

בישיבה של מעלה ופסקה ההקפדה.
זכרון למשה - הגדת החת"ס
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"אם אין שלום אין כלום"...

כ"ק האדמו"ר מגור (בעל אמרי אמת) היה ידוע 
מוכן  היה  השלום  למען  שלום.  ורודף  שלום  כאוהב 
לעשות הכל, שום מחיר ומאמץ לא נחשב בעיניו יקר 
מדי, לצורך השכנת שלום ואהבה ואחוה בין שבטי 

ישראל ובין איש לרעהו.
בהרבה מקרים מחל על כבודו, התנהג בביטול עצמי, 
ויתר על עמדות ציבוריות וכיוצא בזה, ובלבד שיתרבה 
שלום בישראל "אני באתי לעולם כדי להשכין שלום" 
באיגרות  ובאמת  מבנדין,  הרה"ק  לגיסו  פעם  אמר 
ששלח למקום מסויים בארה"ב שהתעורר שם ויכוח 

במנהגי התפלה כתב: "אם אין שלום אין כלום".
הוא דגל בוותרנות יתירה, והורה לאנשיו די בכל 
אתר, שיהיו מוותרים לאנשים מחוג אחר של יראי ה', 
אפילו ויתורים מפליגים, לרבות ויתורים שלא נראו 
מוצדקים, מפני הטעם המכריע שחז"ל אמרו (ב"ר לח-

ו) "גדול השלום ושנואה המחלוקת".
ראש גולת אריאל



ובעם  בעצמו  אדם  שירבה  ככל 
וקיום  התורה  לימוד  את  ישראל 

המצוות, כן ייטיב עם העם !
מצוותי  ואת  תלכו  בחקותי  "אם  מהפסוק:  נלמד 
שלום  ונתתי  בארצכם  לבטח  וישבתם  תשמרו... 

בארץ" (פרק כו-ג,ד,ו)
תרומה  לתרום  ובתמים  באמת  שחפץ  מי  כי  למדים,  נמצאנו 
נכבדה ומכרעת להגנת העם והארץ. מי שחפץ באמת לסייע להדיפת 
למלא  אלא  לו  אין  ובטחון.  שלום  ובהשגת  ומיגורם  האויבים 
בלימוד  לעמול  בתורה:  המפורשות  הוראות  אותם  את  וליישם 
התורה ולקיים מצוותיה! כי רק על ידי אלו מובטח שלום ובטחון 
המצוות  וקיום  התורה  לימוד  יתרבה  שיותר  ככל  וממילא,  בארץ. 

בעם, כן תגדל ותתחזק רשת ההגנה והבטחון.
עד כמה גדולה מעלת לימוד התורה בעולם, ניתן ללמוד ממה 
(מגילה טז:): "גדול תלמוד תורה מהצלת נפשות"!  שקבעו חז"ל 
ולמדו זאת מפסוק עי"ש. וביאר החפץ חיים (בספרו תורת הבית 
פרק ה) כי אף שלמען הצלת נפשות בוודאי מחויבים אנו לבטל 
מתלמוד תורה, זה רק כשאי אפשר לעשות ע"י אחרים. כי כן 

רצון השי"ת שתכלית התורה היא קיומה.
אבל כשאפשר לעשות המצוה - כל מצוה - ע"י אחרים, הרי 
התורה גדולה מכל המצוות, ואף בענין פיקוח נפש, אם נזדמן 
לאחד להציל נפשות ולשני לא נזדמן אלא היה עוסק בתורה. 
אם היו שואלים אותנו מי עשה פעולה נשגבה יותר זה שעסק 
בתורה או זה שהציל נפשות? בוודאי היינו משיבים כי המציל 

נפשות הגדיל לעשות.
ואולם חז"ל גילו לנו, שאף כי גדולה מצוותה של פיקוח נפש 
מאד. אבל זה שלא נזדמנה לו מצוה זו ורק עסק בתורה באותו 
זמן, לא רק שאינו נופל במעלתו מהמציל נפשות, אלא אדרבה, 

הוא הגדיל לעשות מפני שגדול תלמוד תורה מהצלת נפשות.
לאור זאת מסיק החפץ חיים: "לפי זה על כל שעה ושעה שהיה 
ביכולתך לעסוק בתורה ולא עסקת, הרי זה כאילו באו לפניך 
לא  הסתומות  בעינינו  שאנחנו  ואף  הצלת!  ולא  נפשות  להציל 
ידענו זאת, אבל חז"ל גילו לנו רז זה, עד כמה גדול ערך הלומד 
תורה שאין דבר בעולם שקול אליה, ולכן הרבה דוד מלך ישראל 

בתפלות ותחנונים שיזכה בלימוד התורה".
הגאון רבי יהודה צדקה זצ"ל הוכיח, שגם בעיצומה של מלחמה, 
כשיש בלבול הדעת, נדרשים ישראל לא להרפות מלימוד התורה. 
וראים זאת מהעובדה שאירעה במלחת יריחו, כשראה יהושע את 
המלאך ניצב כנגדו וחרבו שלופה בידו, שאל אותו יהושע: "הלנו 
אתה אם לצרינו"?! והשיבו המלאך: "אני שר צבא ה', עתה באתי".

ופירשו חז"ל בגמרא (מגילה ג:) שהמלאך הוכיחו על שבטלו 
בלילה,   - עתה  שהתבטלו  ועל  הערביים,  בין  של  תמיד  אמש 
מתלמוד תורה. שאל יהושע: על איזה מהן באת? והשיב: "עתה 
באתי". כלומר: התביעה על כך שעכשיו בלילה שאינכם לוחמים, 
מתבטלים אתם מתלמוד תורה, מיד: "וילן יהושע בלילה ההוא 

בתוך העמק... בעומקה של הלכה"...
נמצאנו למדים מכאן - אמר הרב צדקה - כי אפילו בעיתות 
ללא  בתורה  לעסוק  ישראל  נתבעים  חרבות  ושקשוק  מלחמה 
הפוגה, ולא סתם לעסוק, אלא "בעומקה של הלכה"! והתביעה 

על כך נוקבת יותר מאשר על ביטול קרבן התמיד!
הגאון רבי אלחנן וסרמן זצ"ל שאל: על מה עשה ה' ככה לנו, 
כשרואים את מצוקות הזמן והאסונות הנוראים שנתרבו כיום 
עם השנאה העצומה שיש על אחינו בני ישראל מבית ומחוץ וכו'.
ביטול  עוון  על  קודשם:  ברוח  חז"ל  לנו  גילו  כבר  והשיב: 
תורה וחילול שבת, חרב וביזה באים לעולם (שבת לב) ואמרו 
ובעוונותינו  תשב"ר.  של  פיהם  הבל  על  קיים  שהעולם  חז"ל 
שנתרחקו  ישראל  ילדי  ורבבות  אלפים  כיום  כאשר  הרבים 
מתרופפים  והוללות,  בליצנות  פיהם  ומלא  תורה,  ממקומות 
כל העמודים שהעולם קיים עליהם, ומצוקות הזמן מתגברות 

מיום ליום.

"המצאות עוסקי תורה אמיתיים הוא 
קיום העולם"...

כאשר שוחח הגאון רבי אהרן קוטלר זצ"ל על הענין הנשגב של 
זיכוי הרבים אמר בין היתר: תלמידי חכמים צעירים אשר עיקר 
ולהעשות  בתורה  ורובם  ראשם  שקועים  להיות  היא  עבודתם 
תלמידי חכמים אמיתיים, ואי אפשר להם לעסוק בפועל בזיכוי 
הרבים חוץ לגבולם, מחשש שמא יפסידו לימודם בכך, מכל 
מקום צריך שיפעם בקרבם ההרגש לעשות למען הכלל, וזאת 
תלמידי  להיות  עצמם  את  ומכשירים  מכוונים  שהם  ידי  על 

חכמים אשר יוכלו לפעול בעתיד ביתר שאת וביתר עוז.
וכאשר יעסקו בתורה, מתוך כוונה טהורה זו, כשרוחם איתם 
לעזור ולתקן, הרי כבר עתה נחשב להם כעושים לזיכוי הרבים, 
ומה גם שזהו באמת צורך העולם - שיעמדו תלמידי חכמים 

אמיתיים, אשר מציאותם הוא ממש קיום העולם.
שימוש חכמים
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בזכות לימוד דפי הגמרא...
נתיבות  (בעל  מליסא  זצ"ל  לוברבוים  יעקב  רבי  הגאון 

אצל  אחד  בכפר  ללון  לו  ונזדמן  לדרכו  פעם  נסע  המשפט) 
החוכר היהודי. החוכר אמנם לא הכירו, אך ראה ושמע איך 
שכמעט כל הלילה לא פסק האורח מלימוד התורה או מתפלה, 

ומתוך כך הבין כי איש צדיק וקדוש הוא.
בבוקר, כאשר עמד הגאון מליסא לנסוע לדרכו. הפיל החוכר 
לפניו את תחנוניו כי יושיע את בנו, החולה במחלה מסוכנת. 
על כך השיבו הרב, כי אינו צדיק ואינו פועל ישועות, אך בכל 
זאת בזכות כמה דפי הגמרא שלמד בלילה, מברך הוא את 
החולה ברכת הדיוט שיהיו לו דפי גמרא אלו למעוז ולמחסה 

ממחלתו. לאחר מכן נסע הרב מליסא לדרכו.
ואכן הוטב לחולה במפתיע, וכעבור מספר ימים קם מחליו 
ונרפא כליל. או-אז חקר ודרש החוכר היהודי מי הוא זה שהיה 
אורחו בלילה ההוא, וכשנודע לו שהיה זה הגאון מליסא, נסע 
ובא לעיר כדי לפייס את אותו גאון וצדיק על אשר לא כיבדו 
כפי הראוי לו, אמר לו הגאון: "תנוח דעתך, שאמנם כבדתני 

מגדוה"ת והחסידותיותר מהראוי לי"...

"לומדי התורה מחלצים מהסכנה"..., 
תשכ"ז  בשנת  הימים"  "ששת  למלחמת  שקדמו  בימים 

אימים.  בסכנת  שרוי  היה  ישראל  בארץ  היהודי  כשהישוב 
באו לפני ראש ישיבת פוניבז' הגרי"ש כהנמן זצ"ל תלמידים 
אחדים מארה"ב שלמדו בישיבה, וסיפרו כי הוריהם דורשים 

מהם לחזור הביתה.
ההלכה  "עפ"י  רבה:  בתקיפות  כך  על  מפוניבז'  הרב  הגיב 
(שו"ע יו"ד רמ-כה) תלמיד שרוצה ללכת למקום שבוטח בו 
ששם יראה ברכה בתלמודו, ואביו מוחה בו שלא ילך לשם 
מפני שדואג שיש שם סכנה מהגוים, אינו צריך לשמוע לאביו 
בזה"! והוסיף: "השאלה היא עד כמה אתם חושקים בתורה ועד 

כמה אתם רואים סימן ברכה בתלמודכם כאן"?
המשיך הרב מפוניבז' ואמר להם: "אותו תלמיד שיחזור כעת 
הביתה, שוב לא יכירנו מקומו עוד בישיבתנו. מפני כמה טעמים, 
"הרי כולנו פה שרויים באותה סכנה, ואין ספק  ואחד מהם: 
שככל שישארו פה יותר יהודים, בפרט לומדי תורה, תהיה זכות 
יותר,  רבה   - זאת  חירום  בשעת  כ"כ  לה  שזקוקים   - הרבים 
והסיכויים להחלץ מהסכנה טובים וגדולים יותר. נמצא, אם כן, 
שהיחיד מחו"ל המבקש לצאת מכאן בשעה כזאת, עושה ככה 
משום שדואג רק לעצמו, וברצונו להציל את עורו, מבלי לחשוש 

יותר מדי לגורל הרבים. מה לו לאדם כזה בישיבתנו הקדושה"?!
הדברים  את  התלמידים  ששמעו  שאחרי  מאיליו  מובן 
אחד  אף  נסע  לא  ובעצמו,  בכבודו  הרב  מפי  יוצאים  הללו 

הרב מפוניבז'מהתלמידים לביתו בחו"ל.



שלימות בגמילות חסד - כאשר נעשה 
באופן המועיל ביותר לזולת !

נלמד מהפסוק: "ונתתי גשמיכם בעתם"" (פרק כו-ד)
ולא  מדי]  יותר  תשתה  [שלא  שכורה  לא  בעתם?  מהי  חז"ל:  ואמרו 
צמאה אלא בינונית. דבר אחר: בעתו - בלילי רביעית ובלילי שבתות. 
ופירש רש"י: שאין טורח על בני אדם דאין הולכים בדרכים (תענית כב:). 
עוד אמרו חז"ל (מד"ר לה-ט): בימי הורדוס המלך היו גשמים יורדים 
נתנגבה  החמה,  וזרחה  העבים  נתפזרו  הרוח  נשבה  ובשחרית  בלילות, 
הארץ והיו פועלים יוצאים ועוסקים במלאכתם, ויודעים שרצון אביהם 
באופן  לחברו,  מאדם  ההטבה  להיות  צריכה  [כך  עושים  הם  שבשמים 

הנוח ביותר לחברו].
אמרו חז"ל בגמרא (סוכה מט:) בשלשה דברים גדולה גמילות חסדים 
יותר מן הצדקה: א) מצות צדקה רק בממונו וגמילות חסדים בין בגופו 
ובין בממונו. ב) צדקה לעניים ואילו גמילות חסדים בין לעניים ובין 

לעשירים. ג) צדקה לחיים וגמילות חסדים בין לחיים ובין למתים.
המובן  הצדקה,  מן  חסדים  גמילות  גדולה  חז"ל  כשאמרו  והנה 
הפשוט בכוונתם, שישנה מעלה יתירה בעצם עשיית החסד על פני 
מעלת נתינת הצדקה. וזה אכן אפשר להבין בשנים מתוך שלושת 
הדברים. בדבר הראשון: כאשר טרחת הגוף לעשיית החסד קשה 
ומצערת יותר מאשר נתינת הממון לצדקה ולכן מעולה היא יותר 
[וכטעם,  והמצוה בה גדולה יותר. והראיה ש"לפום צערא אגרא" 

"מצוה בו יותר מבשלוחו"].
המתים  עם  חסד  שלעשיות  השלישי  הדבר  את  להבין  ניתן  וכן 
יש בזה מעלה יתירה מאשר צדקה וחסד עם החיים, לפי שיש בזה 

מעלת "חסד של אמת".
אבל הדבר השני שאמרו חז"ל שחסד בין לעניים ובין לעשירים 
גדול יותר מצדקה שהוא רק לעניים, טעון ביאור: איזו מעלה יש 
בעצם עשיית החסד מה שאפשר לעשותה לאנשים נוספים? וכגון, 
אם לפניו ד' אנשים הנצרכים לחסד, ב' עניים וב' עשירים. ויש בידו 
לעשות חסד רק לשנים מהם. וכי יש הבדל במעלת החסד אם עושה 
לעניים או לעשירים, ואדרבה, מסתבר להעדיף את העניים המסכנים 
יותר. וא"כ צ"ב איזו מעלה יתירה ישנה בעצם איכות עשיית החסד 

מה שיכול לעשותה ליותר אנשים, גם לעשירים?!
ומצאנו ביאור נאה שביאר הגאון רבי ניסים קרליץ שליט"א בדברי 
חז"ל אלו (הובא בחוט שני הל' מזוזה) ואשר לפי"ז תתורץ שאלתנו,  
וכך אמר: יתכנו שתי סיבות שאדם נותן צדקה או גומל חסד: א) 
מחמת שבאמת הוא מכיר בצורך לעזור לזולת. ב) מחמת מדת הרחמנות 

שמרחם על רעהו ואינו יכול לעמד מנגד לראות בצרתו.
מעתה י"ל, שכשנותן צדקה מתוך הרחמנות, וודאי זה קל יותר כיון 
שמדת הרחמנות משפיעה עליו לזרזו לתת, שכן מדובר בעני ומסכן 
שקל לרחם עליו. אבל כשעושה חסד לאדם עשיר שיש לו משרתים 
ואמצעי עזר רבים, ובדרך כלל אינו צריך להסתייע בחסד מאחרים, 
מדת  כך  כל  אין  זה  במצב  לעזרה.  שנצרך  למצב  נקלע  כעת  אך 
הרחמנות, ומה שעושה חסד ועוזר לו הוא משום ההכרה שמצווים 
אנו מהתורה לעזור לבני אדם בעת דחקם. ובזה גדולה גמילות חסדים 
מהצדקה שהיא גם לעשירים. עכ"ד. ודפח"ח. נמצא לפי דבריו נפקא 

מינה להלכה, וכדלהלן.
נוסיף בביאור הרעיון עפ"י הכלל היסודי בעשיית המצוות (שהבאנו 
בעבר) הנקרא "כפיית היצר". ונלמד מפסוקי התורה על מצות פריקה 
מצוה  לטעון,  ושונא  לפרוק  "אוהב  לב:)  (ב"מ  חז"ל  כאמרת  וטעינה 
בשונא כדי לכוף את יצרו". והוא כלל בכל המצוות להעדיף תמיד את 
המצוה שיש בה יותר "כפיית היצר" [וכמו שהשיב פעם הגרי"ש אלישיב 
זצ"ל לשאלתו של הגראי"ל שטיינמן זצ"ל דבמצוה שיש בה יותר "לכוף 

את יצרו", זה מחשיב יותר את המצוה ומעלה את דרגתה].
ניתן ללמוד יסוד זה מקבלת התורה שהיה בדרך של "כפה עליהם 
הר כגיגית", והקשו התוספות (שבת פח.) מדוע הוצרך לכפות עליהם 
בא  גופא  שזה  לתרץ  יתכן  אלא  ל"נשמע"?  "נעשה"  הקדימו  והרי 
ללמדינו, שמהות עבודתינו להשי"ת הוא בכפיית היצר, לא מחשקת 

טבענו אלא מרצון השי"ת שכך נעשה.
יוצא  לנו לפי יסוד זה חידוש לדינא, שאם יש לפנינו עני ועשיר 
מהם.  אחד  עם  להתחסד  אלא  באפשרותנו  ואין  לחסד  הנצרכים 
לכאורה יש להעדיף את העשיר, מפני שנדרש עבורו יותר כפיית היצר 

שהרי מטעם זה גדולה גמילות חסדים מן הצדקה. וצ"ע לדינא.

 

 
 
 
 
 
 

 
 

בן

תורת חסד על לשונו...
מעשה בבחור שהגיע ללמוד בישיבת פורת יוסף. הוא 

היה בחור שקט שישב בדד והכל התעלמו ממנו. הוא הרגיש 
נטע זר בתוך חברה מגובשת עד ששקל לעזוב ולנטוש.

בן  רבי  הגאון  לימים  מבוגר,  בחור  לידו  התישב  לפתע 
ציון אבא שאול זצ"ל, שהיה ממצוייני הישיבה. "אולי נלמד 
הכל  אבל  הכירו  לא  הלה  אמנם  לו.  הציע  בחברותא"? 
טוב יותר מהבדידות המעיקה. צללו בנבכי הסוגיה, התנצחו 

בריתחא דאורייתא.
בארוחת צהרים הופתע הלה כשבחורים ניגשו אליו והחמיאו 
לו על סברות יפות ששמעו בשמו. התברר שרבי בן ציון פירסם 
בישיבה את סברותיו כדי לחזקו ולתת לו שם טוב. ואכן באו 
בחיר  ונהיה  התעלה  הבחור  חברותא.  עמם  שיקבע  לבקשו 

הישיבה וכיום הוא אחד מגדולי ראשי הישיבות.
יגילו במלכם

  
חסד לכל אדם ובכל זמן...

הגראי"ל  של  בדלתו  דהו  מאן  דפק  הימים  באחד 
שטיינמן זצ"ל. הוא אמר לבן הבית כי עוד חצי שעה יש 
ברית לבנו בעיר אחרת ושואל אם הרב שטיינמן יכול להיות 

סנדק... הלה נדהם מהבקשה, הרי צריך לתאם מראש?
כששמע  לרצונו.  ושאל  שטיינמן  הרב  שם  עבר  במקרה 
בקשתו שאל "האין לך סנדק"? והשיב כי אשתו במצב נפשי 
קשה ואמרה שרק אם ראש הישיבה יהיה סנדק זה יעודד 
אותה. הורה הרב שטיינמן על אתר לנסוע לברית והמתין 

לבואה של היולדת מביה"ח.
וסיפרה הרבנית ע"ה: פעם לא חש רבי אהרן לייב בטוב 
במשך כמה ימים ולא קיבל קהל. לילה אחד דפקו אב ובנו 
דפיקות נמרצות על הדלת. האב זעק כי מדובר בפיקוח נפש 
ממש שאינו סובל דיחוי. כיוון ששמעה כך הרבנית הכניסה 
אותם בגלל המצב הדחוף. הם נכנסו בזריזות וכעבור דקות 

אחדות יצאו מחוייכים ומרוצים.
הרבנית שהתפעלה מהפתרון המהיר לבעיית פיקוח נפש, 
חרגה ממנהגה והתעניינה אצל השואל: "מה היה המקרה 
רשימות  מגישים  אלו  בימים  כי  השיב,  האיש  הדחוף"? 
לבחירות לכנסת ובא לשאול אם כדאי לו להגיש רשימה 
לבחירות ומכיון שמועד ההגשה מסתיים בעוד שעה בחצות, 

הענין דחוף במיוחד!
"ומה השיב לכם"? התענינה הרבנית. הוא ענה לי שלא 
אגיש מועמדות, כי אף אחד לא יבחר בי חוץ ממנו" ענה 
האיש בהצביעו על בנו... לאחר מכן שאלה הרבנית את הרב, 
כיצד קרה שהשואל יצא בחיוך? ענה בבדיחותא: כנראה שמח 

להווכח שברור לי שגם בנו יצביע לו, ויהיו לו שני קולות"...
מתוך מאמר

בן 
 
 
 
 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 

בן
"רצון יראיו יעשה"...

עובדה מעניינת סיפר הגר"ח ברגר שליט"א עד כמה 
היה "בנפשו" של הגאון רבי אברהם גנחובסקי זצ"ל להתחסד, 

להטיב ולעזור לזולת, וכך סיפר:
יום אחד כשעמד רבי אברהם בתחנת האוטובוס, הגיעה 
שהאוטובוס  ברגע  בדיוק  כבדים,  סלים  עם  אשה  לשם 
שהיתה צריכה לעלות עליו, סגר כבר את דלתותיו. האשה 
עם רבי אברהם דפקו על דלת האוטובוס שיפתח, אך הנהג 
(לפי חוקי החברה, לאחר  לא הסכים לפתוח בשום אופן, 

שכבר סגר הנהג את הדלת אינו חייב שוב לפותחה).
שלצד  הפתוח  החלון  אל  אברהם  רבי  ניגש  ומיד  תיכף 
הנהג ואמר לו: "אני מבטיח לך עולם הבא אם תפתח לה 
את הדלת"... הדבר הזה "שיכנע" את הנהג ופתח לה. או-אז 
לקח רבי אברהם בעצמו את הסלים הכבדים של האשה 

עפ"י אגן הסהרוהעלם לאוטובוס.



בבית  ערבית  תפילת  התפללתי  שבועיים.  לפני  זה  היה 
כנסת ירושלמי קטן. לידי עמד אדם שאני רואה אותו לעיתים 

קרובות. איש צעיר, אב לילד אחד, מקדיש עיתים לתורה.
מוצא  אני  אבל  למה,  מושג  לי  ואין  התפילה.  את  סיימנו 
את עצמי שואל אותו: "מה זו ספירת-העומר?" זו הייתה שאלה 
אינסטינקטיבית שכאילו פרצה מאליה, מיד לאחר קיום המצווה. 
אודות  יודע  ילד  שכל  מה  את  לשאול  התכוונתי  שלא  כמובן 

ספירת העומר, אלא חתרתי למשהו עמוק יותר.
"אין לי שום מושג" - ענה.

באותו רגע חשבתי לעצמי: חבל. מדובר במצווה חביבה אותה 
מקיימים משך שבע שבועות, אך היֶדַע אודותיה די רופף. נכון 

שרוב ימי הספירה כבר מאחורינו אך עדיין - לא מאוחר.
הבה נטעם מעט מטעמה של מצווה זו, כפי שהיא מבוארת 

בספרים הקדושים.
* * *

זה מתחיל אֵי-שם לפני 3331 שנים, עַם-ישראל עודנו בגלות 
מצרים.

אך  משם,  לצאת  אמורים  הם  האלוקית  להבטחה  בהתאם 
ה אותם בגאולה. מצבם הרוחני לא מְזַכֶּ

'לְבָדָד  של  במצב  נעוצה  העם  של  שייחודיותו  משום  מדוע? 
את  מאבדים  הגויים  מעשי  עם  שמתערבבים  ברגע  אך  כֹּן',  יִשְׁ
זכות הקיום. וזה מה שקרה לאחר שנפטרו השבטים - בני יעקב. 

התחילו לצאת מ"גטו גושן" וליפול לשערי טומאה.
העם  אך  גבוהה,  רוחנית  ברמה  שנותרו  יחידים  אמנם  היו 
בכללותו נפל ללא פחות מארבעים ותשעה שערי טומאה. עבדו 
עבודה-זרה, פסקו מלמול את הילדים, וכן על זה הדרך. במצב 

הזה אי אפשר להיגאל.
לוֹנְטֵר לא פשוט... פְּ

* * *
אבל להקב"ה הייתה תוכנית-הצלה. הוא לא חשב לוותר על 
בניו חביביו. שם-הקוד של התוכנית היה "איתערותא דלעילא" 
[-התעוררות מן העליונים]. כלומר: בדרך כלל זכאי האדם רק 
על פי מעשיו, אך במצרים יצר הקב"ה מציאות חדשה שלמעלה 
עַם-ישראל  היו  זו  מחודשת  למציאות  בהתאם  הטבע.  מגדרי 
של  רוחני  שפע  מעשיהם.  לפי  שלא  גאולה  למתנה:  ראויים 
חסד, קדושה וטהרה שנשפך עליהם ממרומים, והעניק להם את 

האפשרות לפרוץ את חומות מצרים - למרות כל החטאים.
זו הסיבה שאנו אומרים "הַלֵּל" בליל-הסדר, כדי להודות ולהלל 
על החסד הייחודי הזה. אך איננו עוסקים ב"היסטוריה", איננו 
מודים רק על ההארה הרוחנית לה זכינו במצרים - כי אם על 

ההארה הרוחנית לה אנו זוכים מדי שנה בשנה בליל-הסדר הקדוש.
* * *

אמנם, גם במצרים - וגם בימינו אנו - מדובר ב"מענק חד 
פעמי", בגילוי עליון בה זוכה הנשמה מחוץ לכל סדרי הנהגת 
הבריאה. ל"התפרצות" רוחנית שכזו, לא יכולה להיות זכות-

קיום, מכיוון שהיא מנוגדת לכל הנהגת הבריאה הרגילה. גם 
בימינו לא מסוגלת ההארה להחזיק מעמד לבדה.

כיון שכן, העניק לנו הקב"ה סולם בן ארבעים ותשע שליבות, 
באמצעותו אנחנו יכולים לטפס ולהעפיל לאותה דרגה קדושה של 
ההתגלות ביציאת-מצרים. והפעם יש סיכוי שיהיה קיום לדרגה 
העליונים  מן  כמתנה  מגיעה  לא  היא  שכן  הגבוהה,  הרוחנית 
דלתתא"].  ["איתערותא  התחתונים  מן  עבודה  באמצעות  אלא 
בחג השבועות זוכים להגיע מחדש להארה העצומה, אך הפעם 

באמצעות עבודה עצמית כך שיש לה קיום.
למתנה  זוכים  אנו  בליל-הסדר,  בשנה,  שנה  מידי  לסיכום: 
בדמות הארה עצומה שמעבר לכל הגדרים והמסגרות. להארה 
זו אין קיום עצמי, ולפיכך אנו עמלים מפסח עד שבועות לחזור 

ולזכות בהארה זו.
* * *

זו היא אם-כן  מהות ספירת העומר: טיפוס על הסולם, כאשר 
לכשנעפיל  נוספת.  אחת  בדרגה  מתקדמים  אנו  ויום  יום  בכל 
לרומו של הסולם - או אז נהיה ראויים ל"קבלת התורה" בחג 

השבועות הבא עלינו לטובה!
ימים אלו הם אם-כן ימי הכנה והתקדמות. ימי חשבון ומבחן 

כיצד ניתן להתקדם עוד שליבה ועוד שליבה.
ארבעים ותשעת הימים מחולקים לשבעה שבועות. בסידורים 
רבים נדפס "תפריט רוחני" על מנת שנדע במה יש למקד את 

העבודה הרוחנית ביום ספציפי.
ככלל מחולקת עבודת שבעת השבועות לשבעה תחומים:

שבוע ראשון - 'חסד', להתחסד ולאהוב את הזולת.
שבוע שני - 'גבורה', להתגבר על היצר.

שבוע שלישי - 'תפארת', לפאר את הקב"ה ותורתו ע"י מידת 
האמת ועשיית קידוש השם.

שבוע רביעי - 'נצח', לתמוך בתורה ובתלמידי חכמים, למלא 
הבטחות ולהתאזר במידת הענווה.

שבוע חמישי - 'הוד', להרבות בכל דבר שמביא כבוד ויקר 
לבורא עולם, כמו ביטול הרצון העצמי לרצונו יתברך; הודאה 

להקב"ה בכל הלב.
להשפיע  וכו';  הברית  קדושת  שמירת  'יסוד',   - שישי  שבוע 

מעבודת השם העצמית גם על אחרים.
הנבראים,  על  הקב"ה  את  להמליך  'מלכות',   - שביעי  שבוע 
לתקן כל מה שקשור לכבוד השכינה, כמו כבוד בית הכנסת ובית 
המדרש; להוציא מן הכוח אל הפועל את עבודת הקודש; להכין 

עצמו להיות כלי-קיבול בחג השבועות.
שבעת הכללים כוללים גם פרטים רבים בעניינים שבין אדם 
לחבירו - ואידך זיל גמור. ומה גם שכידוע התאפיינה קבלת-

יסוד  וזהו   - אחד  בלב  אחד  כאיש  מיוחדת,  באחדות  התורה 
הצלחתנו גם כיום.

שנזכה לאחדות אמת, ולגאולה השלמה במהרה בימינו אמן!

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


